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Sprawozdanie
z plenarnego posiedzenia Naczelnej Rady Adwokackiej

M iejscem obrad plenarnego posiedzenia NRA w  dniu 21.X.1977 r. była sala kon
ferencyjna RA w W arszawie, a w dwóch następnych dniach, tj. 22 i 23.X., Dom 
P racy Twórczej A dw okatury w  Grzegorzewicach.

Obradom przewodniczył prezes Naczelnej Rady Adwokackiej adw. d r Zdzisław 
Czeszejko.

W pierwszym  dniu  obrad w ziął udział w  posiedzeniu M inister Sprawiedliwości 
prof. dr hab. Jerzy  Bafia. Resort spraw iedliw ości reprezentow ali naczelnik Sam o
dzielnego W ydziału d/s A dw okatury sędzia Tadeusz Ładykow ski oraz sędziowie 
Mieczysława Tuszyńska i S tefan  Stelm achowski. W ydział A dm inistracyjny KC 
PZPR reprezentow ał inspektor tow. S tan isław  M azur, a W ydział Społeczno-Ekono
miczny CK SD — zastępca k ierow nika m gr Jerzy Gagucki.

M inister Sprawiedliwości prof. dr hab. Jerzy  Bafia dokonał dekoracji odzna
czeniami państw owym i (dotychczas nie w ręczonym i jeszcze), przyznanym i adw oka
tom  i pracownikom  rad  adw okackich uchw ałą Rady Państw a z dnia 6.VII.1977 r., 
a mianowicie:
— adw okata W itolda B a y e r  a — KRZYŻEM KAWALERSKIM ORDERU ODRO

DZENIA POLSKI;
— adwokatów: Józefa B a s z k i e w i c z a ,  P io tra G l a d o s a  i R yszarda S i c i ń- 

s k i e g o  — Złotym Krzyżem  Zasługi;
— adwokatów: R yszarda K e n n e r  a, Jerzego Ł o w c z o w s k i e g o ,  B ohdana O w - 

c z a r k a  i Lesław a R u n g e g o  — Srebrnym  Krzyżem Zasługi;
— adw okata W itolda R y c h t e r a  i pracow nika RA w  W arszawie Czesława P  o- 

d o l s k i e g o  — Brązowym Krzyżem  Zasługi.
M inister Sprawiedliwości, sk ładając wyróżnionym  gratulacje, stw ierdził, że w rę

czone odznaczenia są w yrazem  zarówno uznania osiągnięć indyw idualnych jak  
i uogólnionego spojrzenia na całość pracy adw okatury . Mieszczą się w  tym  elem en
ty podnoszenia jakości w ym iaru  spraw iedliw ości, um acniania praw orządności so
cjalistycznej oraz elem enty społecznikowskiej postawy, tak  bliskiej w  swej treści 
ideologii socjalistycznej, m ianowicie troski o spraw y hum anizm u.

W im ieniu w yróżnionych serdeczne w yrazy podziękow ania złożył adw. Ryszard 
Siciński, odnosząc nadane odznaczenia do całej społeczności adw okackiej, uczestni
czącej w  codziennej realizacji prawa.

N astępnie prezes NRA w ręczył odznaki adw okackie „A dw okatura PR L” przy
znane uchw ałą P rezydium  NRA z dnia 30 czerwca 1977 r. (dotychczas też nie 
wręczone), a mianowicie:

Złotą Odznakę — adw. adw. M arii C h a m s k i e j ,  W itoldowi J a n k o w s k i e 
mu ,  Juliuszow i K l o s s o w i ,  Janow i K o n i e c z n e m u ,  A ntoniem u K r ę ż e l o w i  
i Jerzem u S z w a r c o w i ;

S rebrną Odznakę — adw  adw. S tefanow i H o f f m a n o w i ,  Jerzem u L e w a n 
d o w s k i e m u  i S tanisław ow i S i e s i c k i e m u .

Składając odznaczonym gratu lacje, prezes NRA podziękował za ich codzienny
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tru d  i pracę, co stało się podstaw ą do podkreślenia osiągnięć adw okatury, które 
pozw alają żywić nadzieję, że środowisko adw okackie nie będzie szczędziło sił 
i trudu , aby stale podnosić poziom świadczonej pracy  i doskonalić swój w arsztat 
zawodowy.

Bezpośrednio po tej uroczystości P rezydium  NRA podejm owało wyróżnionych 
odznaczeniam i tradycy jną lam pką w ina.

W ostatn im  punkcie porządku dziennego pierwszego dnia posiedzenia nastąpiła 
p relekcja o zm ianach w K onstytucji ZSRR. In teresu jący  re fe ra t na ten  tem at przy
gotow ał i wygłosił doc. dr Zdzisław Jarosz, pracow nik  naukow y In sty tu tu  Nauk 
o P aństw ie  i P raw ie U niw ersytetu W arszawskiego.

*

Przedm iotem  obrad w dniach 22 i 23.X.1977 r. w DPTA w Grzegorzewicach był 
kom pleks spraw  dotyczących aplikacji adw okackiej (22.X.) oraz spraw a rozm iesz
czenia adw okatów  i zespołów adwokackich (23.X.).

Po tem atycznym  wprowadzeniu dokonanym  przez w iceprezesa NRA adw. dra 
W. Pocieja omówiono w toku szerokiej dyskusji — oceniając krytycznie niektóre 
ujem ne zjaw iska w ystępujące w procesie kształcenia aplikantów  i przygotow y
w ania ich do zawodu adwokackiego — norm atyw no-szkoleniow e problem y ap lika
cji adw okackiej na tle projektu nowego regulam inu  aplikacji, regulującego pracę 
i szkolenie aplikantów  w zespołach adwokackich, ze szczególnym uwzgędnieniem  
in sty tucji patrona, zajęć szkoleniowych, egzam inu adwokackiego, spraw  socjalnych 
i sam orządu aplikanckiego. Dokum entem  szczegółowo obrazującym  przebieg apli
kacji i ilustru jącym  proces kształtow ania postaw  ap likan ta ma być indeks ap li
kanta.

W yrażano pogląd, że poza wiedzą czysto zawodową aplikacja pow inna dostar
czać również wiadomości z zakresu hum anistyk i i rozbudzać zainteresow ania spo
łeczno-polityczne.

W dyskusji wysuw ano też postulat, by objąć egzam inem  prawo gospodarcze 
i adm inistracyjne. Szczególną zaś uwagę zw racali dyskutanci na praw idłow e funk 
cjonow anie układu: dziekan — patron  — kierow nik  zespołu, na wychowawczą rolę 
ap likac ji również w  zakresie k u ltu ry  osobistej i na praktyczne przygotow anie do 
zawodu oraz na dyscyplinę zawodową i działalność społeczną.

Dużo poznawczego m ateriału  na tem at ap likacji dostarczyły wypowiedzi uczestn i
ków  sym pozjum  szkoleniowego w Polańczyku (zorganizowanego przez RA w  Rze
szowie) dla aplikantów  sześciu izb adwokackich. P rezes NRA, powołując się na 
przebieg spotkania z uczestnikam i tego sym pozjum , wysoko ocenił przy okazji 
organizację, przebieg i w yniki tej udanej im prezy szkoleniowej.

U w agi do p ro jek tu  regulam inu aplikacji zgłosił b iorący udział również w  d ru 
gim dniu  obrad naczelnik Samodzielnego W ydziału d/s A dw okatury sędzia Ta
deusz Ładykowski, k tóry  w związku z niedaw nym  objęciem  przezeń tego stano
w iska w yraził nadzieję, że w spółpraca z sam orządem  adw okackim  będzie się 
w in teresie  w ym iaru sprawiedliwości dobrze układała, tak  aby stało się możliwe 
prezentow anie w szystkich zjaw isk pozytyw nych w  adw okaturze, ale zarazem  i elim i
now anie negatywnych. Mówca poruszył rów nież spraw ę polityki reso rtu  sp ra 
w iedliw ości co do wpisów na listę aplikantów , postu lu jąc ze swej strony udział 
przedstaw iciela W ydziału przy rozmowach prow adzonych z kandydatam i na ap li
kan tów  adwokackich, a to w celu uzyskania lepszego rozeznania co do przydatności 
ooszczególnych kandydatów  do zawodu adwokackiego.
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Na podstawie zgłoszonych przez Komisję W nioskow ą1 propozycji oraz gło
sów, jak ie  padły w dyskusji, Naczelna Rada Adwokacka uchw aliła Regulam in A pli
kacji Adwokackiej i Egzam inu Adwokackiego.

Uchwalony Regulam in, k tóry  ma obowiązywać od 1.IX .1978 r., w ym aga zatw ier
dzenia przez M inistra Sprawiedliwości (art. 59 u. o u .a.).2

W dalszym toku obrad w yw iązała się ożywiona dyskusja nad problem atyką f i
nansową, k tórą omówił w  swej inform acji skarbnik  NRA adw. J. Gniewiewski. 
W Funduszu Samopomocy Koleżeńskiej spodziewana jest na koniec 1977 r. n a d 
wyżka, która um ożliw iłaby podwyższenie — począwszy od 1.1.1978 r. — zapomóg 
wyrównawczych dla kolegów em erytów  i rencistów oraz zasiłków dla żon i wdów 
po osobach upraw nionych do zapomóg.

Prezydium  NRA proponuje, aby istniejącą w zespołach tzw. „barierę zarob
kow ą” dostosować do ogólnych zasad obowiązujących przy podatku w yrów naw 
czym i podnieść tę granicę do wysokości 144.000 zł w ynagrodzenia netto w  sto
sunku rocznym.

D yskutow ana była również odraczana od dłuższego już czasu spraw a podwyższe
nia w ynagrodzeń aplikantów , a ściśle mówiąc — sam sposób przeprow adzenia re 
gulacji wynagrodzeń. P roblem  ten bowiem, dawno już rozstrzygnięty pozytywnie 
co do sam ej zasady, w iąże się z jednej strony z oczekiwaną i od dawna zapow ia
daną podwyżką „taksy” adw okackiej, a z drugiej strony z rosnącym i stale w y
datkam i zw iązanym i z rozszerzaniem  się działalności sam orządowej — przy nie 
podwyższonym udziale izb adwokackich w pokrywaniu budżetowych w ydatków  
Naczelnej Rady Adwokackiej.

W celu przeprow adzenia regulacji wynagrodzeń aplikantów  i jednocześnie w  celu 
dalszego realizow ania inw estycji (w szczególności o charakterze socjalnym) oraz 
innych przedsięwzięć cen tralnych konieczne stało się zrównoważenie budżetu 
(CFSAA), co mogłoby nastąp ić w postaci przekazania (z ograniczeniem  tylko do 
1978 r.) przez rady adw okackie na rzecz NRA części funduszu inw estycyjno-rem on- 
tawego (konto 34-a) bądź też procentowej w płaty policzonej od obrotów zespołów 
adwokackich. Rozstrzygnięcie tego problemu, jak również innych spraw  finanso
wych, które były przedm iotem  dyskusji, postanowiono przenieść na p lenarne po
siedzenie poświęcone w całości sprawom  socjalno-finansowym .

Na tym  zakończono obrady drugiego dnia posiedzenia.

*

Przedm iotem  dalszych obrad, wznowionych w dniu 23.X., była spraw a roz
mieszczenia adwokatów  i zespołów adwokackich. W tym  dniu Samodzielny W ydział 
d/s A dw okatury w M inisterstw ie Sprawiedliwości reprezentow ała na posiedzeniu 
sędzia M. Tuszyńska.

Spraw ę rozmieszczenia zreferow ał wiceprezes NRA adw. K. Potrzobowski. P ro 
jek ty  rozmieszczenia opracowane w poprzednich kadencjach zdezaktualizow ały się 
na skutek dokonanych zm ian podziału adm inistracyjnego Państw a. Na politykę 
kadrow ą rzu tu ją  jednak nie tylko następstw a nowego podziału adm inistracyjnego 
Państw a i konieczność organizacyjnego dostosowania sam orządu adwokackiego do 
tych zm ian (powstanie nowych izb), ale i inne czynniki, a mianowicie w yraźne ten 
dencje do zwiększania się liczby małych zespołów (zrzeszających najwyżej 4 ad

1 S k ład  -Komisji: d z iek an i C. B ielick i, M. D ubois i J .  S iek lu ck i oraz p rzed staw ic ie l P re 
zydium  NBA w icep rezes adw . d r  W . Pociej.

2 R egulam in  będzie o p u b lik o w an y  w następnym  num erze  „ P a le s try ” .



N r 1 (241) Sprawozdanie z plenarnego posiedzenia NRA w dn. 21—23.X.1977 r 87

wokatów) przy jednoczesnym  zm niejszaniu się ogólnej liczby zespołów, przede 
w szystkim  terenowych. Praw idłow ą politykę kadrow ą kom plikuje wciąż jeszcze 
istniejący w stosunku do zapotrzebowania na pomoc p raw ną nadm iar adw okatów  
w ośrodkach wojewódzkich z jednej strony oraz b rak  kandydatów  do małych ośrod
ków — z drugiej. Pow stała więc pilna potrzeba opracow ania zasad rozmieszczenia 
adwokatów  i zespołów adwokackich w celu dostosow ania polityki kadrow ej do 
ak tualnie istniejącej sytuacji w adwokaturze.

Na podstaw ie analizy sprawozdań za 1976 r. zostały opracow ane w form ie pro
jek tu  rozmieszczenia propozycje rad  adw okackich i zespołów oraz założenia i za
sady rozmieszczenia adw okatów  i zespołów w la tach  1978—1980.

Po przeprow adzeniu dyskusji nad tym projektem  i po uw zględnieniu zgłoszonych 
w jej toku korek tu r Naczelna Rada Adwokacka uchw aliła w ytyczne do prow a
dzenia polityki k ad ro w ej.3

O kreślenie liczby adw okatów  dla poszczególnych ośrodków będzie w skazówką 
dla rad  adw okackich przy wyznaczaniu siedzib zawodowych, zwłaszcza w  tych 
ośrodkach, w których zapotrzebowanie na pomoc p raw ną nie je s t w dostateczny 
sposób zaspokajane.

Z problem em  rozmieszczenia adwokatów i zespołów wiąże się ściśle spraw a 
harm onijnego pod względem liczbowym przygotow ania następców  w  norm alnej 
ro tacji kadrow ej. Aby umożliwić zwiększenie liczby wpisów aplikantów  w  tych 
województwach, w których liczba adwokatów  jest niedostateczna, oraz związać 
jednocześnie aplikantów  z określonym terenem  i środowiskiem , P rezydium  Naczel
nej Rady Adwokackiej zapowiedziało w ystąpienie do M inistra Sprawiedliwości 
z wnioskiem  o określenie etatów  aplikanckich z podziałem  na poszczególne wo
jewództwa.

Na posiedzeniach p lenarnych sygnalizowano już k ilkakro tn ie  trudności zw iązane 
z wyborem  delegatów  na zgromadzenia spośród adw okatów  nie w ykonujących 
zawodu adwokackiego (emeryci, renciści i osoby w ym ienione w art. 70 u. o u.a.). 
P roblem  ten został na nowo podniesiony w toku przeprow adzonej dyskusji. W spo
m niane trudności są w ynikiem  niezbyt dużego zain teresow ania spraw am i sam orządu 
adwokackiego przez w ym ienione wyżej osoby, co w konsekw encji w pływ a ujem nie 
na frekw encję na zebraniach wyborczych tej grupy adw okatów  (stało się to na
wet przedm iotem  k ry tyk i prasowej). Załatw ienie tego problem u wym agało doko
nania zm iany regulam inu. Naczelna Rada Adwokacka, akceptu jąc jednogłośnie p ro
pozycję w tej m ierze K om isji W nioskow ej4, podjęła u ch w a łę5 o zm ianie § 6 R e
gulam inu działania naczelnych i wojewódzkich organów  adw okatury  w ten spo
sób, że adwokaci nie w ykonujący zawodu w  zespołach adw okackich w ybierają 
delegatów  według zasad obowiązujących przy wyborze delegatów  w zespołach 
adwokackich, z tym  jednak  zastrzeżeniem, że liczbę delegatów  określa się w sto
sunku do osób obecnych na zebraniu.

W ostatnim  punkcie porządku dziennego dziekani sk ładali k ró tk ie inform acje 
z życia izb. Inform acje te  weszły już do „ry tua łu” p lenarnych  posiedzeń. N asuw a 
się tu  mimo woli porów nanie z prasową rub ryką pn. „W iadomości z ostatniej 
chw ili”.

s U chw ała  ta  będzie opub lik o w an a  w  n astęp n y m  n u m e rz e  „ P a le s try ” .
4 S k ład  K om isji: d z iek an i C. B ielicki, M. K uskow ski i K. W yczesany  i p rzed staw ic ie l 

P rezy d iu m  NRA adw . E. M azur.
s U chw ala  ta będzie o p u b lik o w an a  w  n as tęp n y m  n u m erze  „ P a le s try ” .
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Po w yczerpaniu porządku dziennego prezes NRA, dziękując zebranym  za wielce 
ak tyw ny udział w tym  pracow itym  posiedzeniu, obejm ującym  tak  obszerną i róż
ną tem atycznie problem atykę, zam knął obrady.

ad w. K azim ierz Kaeppele

B.

Uchwały Prezydium NRA

Uchwała Prezydium Naczelnej Rady Adwokackiej 
z dnia 27 października 1977 r.

ca do stosowania regulaminu w sprawie zasad wykonywania zawodu w zespołach 
adwokackich przez adwokatów emerytów i rencistów oraz przez adwokatów

w wieku emerytalnym

Na podstaw ie art. 55 ust. 1 pkt 4 u. o u.a. P rezydium  Naczelnej Rady Adwokac
kiej p o s t a n o w i ł o :

w yjaśnić, że uchw ała zespołu adwokackiego co do w yrażenia zgody na w ykony
w anie zawodu w  ograniczonym  zakresie (§ 3 regulam inu z dnia 19.X.1975 r. — Pal. 
n r 12/1975 r.) pow inna być podjęta w głosowaniu ta jnym , w iększością co najm niej 
2/3 głosów.

U z a s a d n i e n i e

Regulam in w spraw ie zasad w ykonyw ania zawodu w  zespołach adw okackich 
przez adw okatów  em erytów  i rencistów  oraz przez adw okatów  w  w ieku em ery ta l
nym  ustalił, że adw okat em eryt lub zaliczony do III grupy inw alidzkiej rencista 
może być członkiem zespołu adwokackiego i w ykonyw ać zawód w  ograniczonym  
zakresie, jeżeli zebranie zespołu w yrazi na to zgodę w  form ie uchwały. Ani re 
gulam in, ani uchw ała w ykonawcza z dnia 18.XII.1975 r. (Pal. n r 2/1976 r., s. 89) nie 
rozstrzygają, czy uchw ała zebrania zespołu m a być podjęta  w  głosowaniu jaw nym , 
czy też w  głosowaniu tajnym . Zagadnienie to wobec licznych zapytań  ze strony 
zainteresow anych adw okatów  i rad  adw okackich w ym aga zatem  w yjaśnienia.

P rezydium  NRA zważyło, co następuje:
Z art. 25 pkt 7 u. o u.a. w  zw iązku z § 11 ust. 3 i 5 rozporządzenia M inistra 

Spraw iedliw ości z dnia 28.XII.1963 r. w spraw ie zespołów adw okackich w ynika, że 
uchw ały w  spraw ie przyjęcia do zespołu mogą zapaść tylko w iększością co n a j
m niej 2/3 głosów obecnych na zebraniu  i są podejm ow ane w  drodze głosowania 
tajnego.

Zasady powyższe pow inny mieć zastosow anie również do spraw  w ym ienionych 
w § 3 regulam nu, albowiem zm iana stosunku za trudnien ia z pełnego na niepełny 
jest zm ianą tak  dalece idącą, że pow inna ona być trak tow ana  analogicznie jak 
przyjęcie w  poczet członków zespołu.

Z tych względów postanowiono jak  w  sentencji.


